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ÚVOD

Již druhým rokem přistupuji k sepsání událostí, které se za rok 2006 staly v Ruprechtově. 
Stala jsem se novou  kronikářkou.

Jmenuji se Světlana Švarcová a narodila jsem se 29. února 1964 manželům Marii a Josefu 
Tomáškovým, oběma rodilým ruprechtovákům. Po základní škole v Ruprechtově, Podomí, 
gymnáziu ve Vyškově a Střední škole sociálně právní v Brně jsem pracovala téměř 15 let ve 
školství.  Nejdříve  jako  vychovatelka  a  potom  jako  mistr  odborného  výcviku 
technickoadministrativních oborů na Středním odborném učilišti  a posléze na Integrované 
střední škole ve Vyškově. V roce 1998 jsem byla zvolena a uvolněna do funkce starostky,  
kterou vykonávám dodnes již třetí volební období. 
V roce 1984 jsem se provdala také za ruprechtováka Vladimíra Švarce. Spolu máme dva syny 
Vladimíra a Vojtěcha a bydlíme hned vedle obecního úřadu v rodinném domku, který jsme si 
sami postavili.

Ve svých 42 letech už mohu říci, že jsem téměř ruprechtovský patriot a že se budu snažit 
sestavovat a psát kroniku tak, aby její ručně psaná podoba zůstala zachována.
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1. Činnost Zastupitelstva obce a jeho dalších orgánů
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1. ČINNOST ZASTUPITELSTVA OBCE, OBECNÍHO ÚŘADU A JEHO DALŠÍCH 
ORGÁNŮ

Zastupitelstvo  obce  zasedalo  v  roce  2006  5  krát.  Účast  občanů  byla  velmi  nízká;  i  na 
ustavujícím zasedání bylo pouze 8 občanů. 
28. března byla schvalována Obecně závazná vyhláška o místním poplatku za provozovaný 
výherní  hrací  přístroj,  rozpočtová  opatření  za  rok  2005,  inventarizace  majetku  obce  a 
závěrečný  účet  obce  za  rok  2005,  smlouva  o  vytvoření  společného  školského  obvodu, 
rozpočet na rok 2006, převody nemovitostí a další záležitosti projednávané v bodě různé.
27.  června  byla  schválena  mandátní  smlouva  s  firmou  S-Invest  Brno  na  provedení 
výběrového řízení.  Dále bylo rozhodnuto o přidělení  zakázky na realizaci  stavby „Změna 
užívání  objektu bývalé  základní  školy Ruprechtov na  bytový dům“ a schváleno uzavření 
smlouvy na provedení stavby s firmou Moravostav Brno. Také byla schválena smlouva s 
Jihomoravským krajem na dotaci na opravu litinového kříže na hřbitově.
20.  září  bylo  poslední  zasedání  před  volbami  do  zastupitelstev  obcí.  Projednávala  se 
rozpočtová opatření a převody nemovitostí.
31. října svoláno starostkou obce ustavující zasedání, kde podle zákona o obcích proběhlo 
složení slibu zvolených zastupitelů, volba starosty, místostarosty,  volba předsedů výborů a 
schválení komisí a volba jejich předsedů. Starostkou byla zvolena již třetí  volební období 
Světlana Švarcová, čp. 72.
13. prosince bylo poslední zasedání kde byl schválen  jednací řád nového zastupitelstva obce; 
schvalovala se rozpočtová opatření, rozpočtový výhled, a rozpočtové provizorium. Také nová 
vyhláška o poplatku za odpady pro rok 2007. Nejdůležitějším bodem bylo schválení přijetí 
úvěru od České spořitelny na dofinancování rekonstrukce bytového domu v částce 7,5 mil. 
korun. Také bylo schváleno přijetí dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje ve výši 40 tis. 
korun na provoz jednotky Sboru dobrovolných hasičů obce.

Zaměstnanci OÚ
Vedle stálých zaměstnanců - účetní Martiny Hořavové, čp. 89 a Soni Coufalové, čp. 86 se v 
letošním roce  vystřídali  v  pracovním poměru  za  finanční  podpory  Úřadu  práce  v  rámci 
aktivní politiky zaměstnanosti  Josef Krištof, čp. 217 od 1. března do 30. října; Miroslava 
Zouharová, čp. 19 od 5. dubna do 4. listopadu; k 31. květnu ukončila pracovní poměr Jana 
Jelínková, čp. 61 a do zaměstnání nastoupili Václav Trávníček, čp. 174 od 1. června a Radim 
Švarc, čp. 18 od 20. listopadu.
Na základě nového programu Úřadu práce s finanční podporou na 2 roky nastoupila od 1. září 
do trvalého pracovního poměru také Jaromíra Nejezchlebová, čp.  84, jako tzv.  „Pomocná 
ruka“ - asistent pro staré a potřebné občany.

JSDHO
Jednotka Sboru dobrovolných hasičů se zúčastnila dvou námětových cvičení - v Dědicích a 
Račicích. Členové také zasahovali při požáru skladu slámy ve Vilémovicích 9. září kam byli 
povoláni  Hasičským  záchranným  sborem  Brno.  23.  srpna  jednotka  předváděla  ukázku 
požárního zásahu a hasení pěnou ve spolupráci s jednotkou z Drnovic na dětském táboře na 
Maliné.

Významné události
12.  až  15.  ledna  se  obec  jako  součást  Dobrovolného  svazku  obcí  Drahanská  vrchovina 
zúčastnila veletrhu cestovního ruchu Regiontour v Brně.

V rámci Dobrovolného svazku obcí se také 1.  dubna konala ekologická pouť k bažině a 
vernisáž výstavy o mikroregionu v Drnovicích. Logem výstavy i zpracované publikace byla 



fotografie z Ruprechtova - „nákupní vozík“ u Střelců čp. 24.

9.  dubna se uskutečnila  v  zasedací  místnosti  obecního úřadu beseda občanů s ministrem 
financí Mgr. Bohuslavem Sobotkou. Účast byla nízká - pouze 5 občanů.

11.  dubna  proběhlo  v  rámci  regionu  školení  bezpečnosti  a  ochrany  zdraví  při  práci  v 
Drnovicích. Zúčastnili se všichni zaměstnanci.

V měsíci květnu proběhlo na obecnín úřadě v Podomí konkurzní řízení na obsazení místa 
ředitele  základní  školy.  Vzhledem k tomu,  že  1/3  dětí  ve  škole  je  ruprechtovských,  byli 
členové konkurzní komise  také starostka obce Světlana Švarcová a zástupce školské rady 
Ing.  Martin  Hořava,  člen  zastupitelstva.  Do  výběrového  řízení  se  přihlásil  pouze  jeden 
uchazeč, který byl komisí doporučen. Do funkce ředitele Základní školy Dr. Ervína Černého-
Křetínského v Podomí byl jmenován Mgr. Ivan Mazáč.

21.  června se starostka obce rozloučila  v mateřské škole s předškoláky.  Do první třídy v 
Podomí  po  prázdninách  půjdou  Jakub  Zukal,  čp.  269;  Pavel  Houšť,  čp.  109;  Kateřina 
Mostovská, čp. 164; Veronika Musilová,  čp. 91; Nikola Kratochvílová,  čp. 115; do první 
třídy Základní školy Nádražní ve Vyškově půjde Adam Tihelka, čp. 21 a Nikola Bebarová, 
čp. 93.

6.  září  po zahájení rekonstrukcí v budově bývalé základní  školy byly nalezeny historické 
listiny - korespondence školské rady ruprechtovské od roku 1870. Originály listin byly také 
předány do  okresního  archivu  ve  Slavkově  a  byly  pořízeny  kopie,  které  jsou  uloženy  v 
kanceláři obecního úřadu.

Zajímavosti
V září se objevila krátká zpráva v „Černé kronice“ Vyškovských novin. Petra Mostovská, čp. 
164 nožem pobodala svého přítele. Ten skončil na ošetření v nemocnici a podal na Petru 
žalobu, kterou po vyšetřování stáhl. 

Novým fenoménem, který se v obci objevil jsou také dražby majetku. Do dražby byl dán v 
důsledku neplacení úvěru rodinný dům čp. 192, který vydražila pražská realitní firma a Máša 
Jánošková s dvěma syny Ladislavem a Tomášem se odstěhovala do Azylového domu pro 
matky s dětmi. Lépe dopadla vypsaná dražba na rodinný dům čp. 138 manželů Antlových, 
kdy byla dražba po prokázání splátek stažena. 

Zajímavou skutečností je také výše poplatku za vodné a stočné, kdy stočné převýšilo vodné. 
Je to dáno tím, že vodné (19,11 Kč) je hrazeno správci vodovodního řadu Instě Ivanovice a 
stočné  (19,50 Kč) firmě Vodovody a kanalizace Vyškov.



2. HOSPODAŘENÍ  OBCE

Hospodaření  Obce  Ruprechtov   probíhalo  i  v  roce  2006  v  rámci  schváleného  rozpočtu 
aktualizovaného v průběhu roku 24 rozpočtovými opatřeními. Celkové rozpočtované příjmy 
byly  postupně  navýšeny  zejména  v  souvislosti  s  přijatými  dotacemi  o  7  531  tis.  Kč  na 
historicky nejvyšší částku 11 894 tis. Kč, která byla ve skutečnosti plněna na 100,14 %. Ve 
srovnání s předchozím rokem představuje navýšení příjmů 5 645 tis. Kč. Z hlediska struktury 
příjmů  vykazují  nejvyšší  položku  přijaté  dotace  (7  505 tis.  Kč)  následují  daňové příjmy 
(3 982 tis. Kč), kapitálové příjmy (242 tis. Kč) a nedaňové příjmy (182 tis. Kč). Oproti roku 
2005 došlo k více jak trojnásobnému navýšení kapitálových příjmů a přijatých dotací, mírné 
navýšení  vykazují  daňové  i  nedaňové  příjmy.  Rozhodující  dotační  položkou  je 
sedmimilionový transfer ze státního rozpočtu určený k financování přestavby budovy bývalé 
základní školy.

Skutečné čerpání 13 122 tis. Kč ve výdajích představuje nárůst v porovnání s rokem 2005 
o 7 796 tis. Kč a to rozhodujícím objemem v kapitálových výdajích ( 7 701 tis. Kč), běžné 
výdaje se zvýšily pouze o 2,8 %.

Finanční prostředky čerpané na objemově nejvýznamnější akce:
- započetí přestavby budovy bývalé základní školy na obecní byty - profinancováno celkem 
9 132 tis. Kč, z toho kryto dotací ze státního rozpočtu ve výši 7 000 mil. Kč.

-  realizace  dopravního  značení  a  zařízení  na  místních  komunikacích  v  rámci  programu 
rozvoje venkova s dotací 79.000,-- Kč z rozpočtu Jihomoravského kraje na celkové náklady 
187.504,-- Kč.  

- oprava litinového kříže na místním hřbitově v nákladu 101.720,-- Kč s dotací 40.000,-- Kč z 
rozpočtu  Jihomoravského  kraje  v  rámci  dotačního  titulu  Program   obnovy  kulturních 
památek. 

Financování  potřeb  obce bylo  plynulé  bez výkyvů a úvěrového zatížení.  Splácí  se pouze 
zbývající část bezúročné návratné půjčky na veřejný vodovod. Tato skutečnost se pozitivně 
promítá do nízké hodnoty ukazatele dluhové služby.

Platby poplatků
Do rozpočtu byly vybírány místní  poplatky tak jako v předchozích letech.  Jejich výše se 
změnila pouze u poplatků za odvoz odpadů - občané z trvalým pobytem 360 korun za rok a 
občané za nemovitost k rekreačním účelům 400 korun za rok.
Poplatek za vodné vybíraný správcem vodovodu Instou Ivanovice na Hané byl 19,11 Kč za 
m3 a poplatek za stočné vybíraný firmou Vodovody a kanalizace Vyškov činil19,50 Kč za 
m3.



3. PRŮMYSL, ZEMĚDĚLSTVÍ, OBCHOD

Během roku nedochází k významným změnám. Pouze firma NIK-Bohuslav Navrátil, která 
sídlí v budově bývalé základní školy,  pronajaté od obce, končí definitivně své působení v 
Ruprechtově a stěhuje se do Podomí. Předání klíčů od budovy proběhlo 14. června.

Zemědělství ani obchod nedoznaly žádných větších změn.

Pouze u pronájmu restaurace v majetku TJ Sokol Ruprechtov došlo k výměně. Po špatných 
zkušenostech s předchozím nájemcem vypověděla jednota nájem a v září pronajala restauraci 
panu Dušanu Morongovi z Rousínova, který má již pronajatou hospodu v Podomí. 



4. VÝSTAVBA V OBCI, DOPRAVA, SPOJE

Bytový dům
Rok 2006 je rokem zahájení největší investiční výstavby v obci a to rekonstrukce budovy 
bývalé základní  školy na bytový dům. Již v roce 2005 byl  zastupitelstvem obce schválen 
investiční záměr a podání žádosti o dotaci ze státního rozpočtu. Začátkem letošního roku byla 
dotace  přislíbena.  Bylo  tedy  zadáno  vypracování  projektové  dokumentace  u  projekční 
kanceláře Jana Zourka a požádáno o stavební povolení. Současně  prováděla firma S-Invest 
Brno výběrové řízení na zhotovitele stavby. 22. června bylo vydáno stavební povolení, 26. 
července byla podepsána smlouva o dílo s firmou Moravostav Brno, a. s. a 27 července byla  
stavba předána zhotovitelské firmě. Zároveň obec obdržela ze státního rozpočtu díky přízni 
ministra financí Mgr. Bohuslava Sobotky dotaci ve výši 7 milionů korun.
Termín  ukončení  stavby byl  stanoven na  31.  července  2007.  Do konce roku neprobíhala 
stavba podle představ zastupitelstva.  Termíny jednotlivých prací  se  prodlužovaly.  Do 31. 
prosince  díky  velmi  dobrému  počasí  byly  provedeny  a  vyfakturovány  práce  za  cca  9,5 
milionů korun.

Kostel sv. Václava
V  letošním  roce  byly  dokončeny  práce  na  rekonstrukci  filiálního  kostela  sv.  Václava. 
Provedena byla výměna střešní krytiny v levé části hlavní chrámové lodě a dokončena fasáda. 
Obec ze svého rozpočtu přispěla na opravu částkou 100.000,-- Kč.

Dopravní značení
Na  základě  žádosti  obdržela  obec  z  rozpočtu  Jihomoravského  kraje  z  Programu  rozvoje 
venkova dotaci  ve výši  79 tis.  korun na osazení  dopravního značení  v  obci.  Na základě 
zákona  o provozu na  místních  komunikacích  nechala  obec  zpracovat  pasport  dopravního 
značení  již v roce 2005 a na letošní rok zbývala realizace.  Výroba a osazení  dopravního 
značení prováděla firma GS-Plus Moravany. V rámci zakázky bylo v obci instalováno také 
12 kusů žlutých beden z tvrzeného plastu na posypový materiál. Hodnota díla byla 168 tis. 
korun.

Rodinná výstavba
Mírně  pokračovala  rodinná  výstavba  v  obci.  Nebyl  zkolaudován  žádný  dům,  ale  práce 
pokračovaly  na  třech  novostavbách.  Časté  byly  rekonstrukce  na  stávajících  rodinných 
domech, zejména výměny oken a dveří.

Telekomunikace
Pokrytí obce signálem mobilních operátorů je velmi špatné. Jedná se o výstavbě anténní věže, 
kde iniciátorem stavby je firma Eurotel.  Nejvhodnější místo je na pozemcích u silnice při 
příjezdu od Ježkovic.  Vlastníci  pozemku -  manželé  Jaromír  a  Marie  Švarcovi,  čp.  106 - 
přislíbili pozemek odprodat. Po úmrtí pana Švarce se odprodej pozdržel dědickým řízením.



5. POLITICKÝ A KULTURNÍ ŽIVOT

Letošní  rok byl  bohatý nejen na kulturní  události,  ale  také  prošly opravami  dvě kulturní 
památky v obci - hlavní litinový kříž na hřbitově a barokní socha sv. Norberta u hřbitova.  
Podrobněji k jednotlivým událostem v časovém sledu:

21. ledna se uskutečnil již 3. obecní ples. K tanci hrála hudební skupina Prorock z Blanska. 
Vystoupení s ukázkou standartních  a latinských tanců předvedli tanečníci z taneční školy H 
+ L Vyškov - Brtníčková, Marko.

22. ledna zemřela paní Božena Gottvaldová, čp. 36, dlouholetá kronikářka obce Ruprechtov. 
Její  práce  nám bude  velmi  chybět.  26.  ledna  bylo  poslední  rozloučení  v  obřadní  síni  v 
Dědicích.

25.  února  pořádala  místní  organizace  Českého  červeného  kříže  již  tradičně  Ostatkovou 
merendu. Vzhledem k mrazivému počasí a sněhu se účastnilo pouze 20 masek.

5.  března  pořádala  kulturní  komise  karneval  pro děti.  Tentokrát  na téma -  zvířátka.  Jako 
každoročně program zajišťoval Dům dětí a mládeže Vyškov, paní Magda Musilová, čp. 262. 

25. března proběhlo v obřadní síni obecního úřadu vítání nových občánků. Přivítána byla dvě 
děvčala - Rachel Kiliánová z čp. 50 rodičů Marty Kiliánové a Michala Horila a Adéla Šatná z 
čp. 33 rodičů Veroniky a Pavla Šatných.

29. dubna si mladí chlapci - Jan Vévoda čp.113, Ivo Tomášek čp. 249 a  Adam Jakš čp. 226 
za pomoci dospělých zorganizovali stavbu máje u hřiště. Obec jim přispěla finanční částkou 
na nákup stromu. V předešlých letech bylo běžné, že hajný vybral strom určený ke kácení a  
na tuto příležitost ho věnoval zdarma. Dnes je nutné ho nakoupit. Je otázka jestli v dalších 
letech budou mít mladí ještě zájem o stavbu máje. 

2. a 3. června proběhly v zasedací místnosti obecního úřadu volby do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu České republiky. Účast voličů  v obci byla vysoká - 72 %. Voleno bylo 9 stran:
Česká strana sociálně demokratická          152 hlasů
Komunistická strana Čech a Moravy           67 hlasů
Občanská demokratická strana                     50 hlasů
Křesťanská a demokratická strana-Československá strana lidová   44 hlasů
Strana zelených                                             13 hlasů
Nezávislí demokraté                                       3 hlasy
Strana zdravého rozumu, Evropští demokraté a Strana rovnost šancí po jednom hlasu.

9.  června  proběhl  v klubovně kulturního domu bohužel  za malé  pozornosti  obyvatel  tzv. 
„Kulatý stůl“ - veřejná diskuze občanů s výstupem připomínek, nápadů a námětů v rámci 
Místní  akční  skupina  Společná  cesta.  Facilitátorem akce  byla  Marie  Flochová z  Podomí, 
zúčastnilo se 5 občanů. 

17. června shlédlo asi 50 návštěvníků divadelní představení pohádky „Loupežnické koření“ v 
sále  kulturního  domu.  Výkony  členů  amatérského  divadelního  souboru  „Vlastimil“  z 
Jedovnic rozesmály nejen děti, ale i dospělé diváky.

Sbor dobrovolných hasičů uspořádal, již tradičně, 1. července Táborák na ukončení školního 



roku na prostranství u rybníka.

15.  července  oddávala  již  popáté  starostka  obce  v  obřadní  místnosti  obecního  úřadu. 
Snoubenci Hana Trčková a Jiří Gottvald jsou oba ruprechtovskými občany a na jejich svatbě 
byl již jejich syn Jiříček.

23.  září  přivítala  starostka obce v obřadní  místnosti  obecního úřadu mezi  Ruprechtováky 
nové  občánky:  Editu  Grenarovou  rodičů  Michaely  Klíčové  a  Aleše  Grenara,  Moniku 
Otevřelovou  rodičů  Jitky  a  Radka  Otevřelových,  Jiřího  Gottvalda  rodičů  Hany  a  Jiřího 
Gottvaldových a Nikolu Antlovou rodičů Štěpánky Antlové a Ladislava Žárského. Spolu se 
starostkou vítala nové občánky naposledy ve své funkci předsedkyně kulturní komise Ing. 
Barbora Gottvaldová.

Významná událost
Významnou akcí roku byla oprava kulturní památky hlavního litinového kříže na hřbitově. 
Na základě žádosti obdržela obec dotaci z rozpočtu Jihomoravského kraje v rámci Programu 
obnovy kulturních  památek  ve  výši  40  tis.  korun.  Opravu prováděl  umělecký  kovář  pan 
Oldřich Bartošek z Křenovic. 19. července byla zahájena první fáze - sundávání kříže. Po 
rozebrání bočních plátů jsme objevili v trupu kříže postavenou skleněnou láhev s v ní listinu, 
kterou do ní vložili naši předkové v roce 1894 při slavnostním svěsení hřbitova. Text byl  
částečně poškozen, přesto však čitelný a vypovídající o tehdejší době v Ruprechtově.

Text listiny z roku 1894:
„Rok 1892 má pro naši osadu dosti veliký význam. Téhož roku řádila po celé Evropě cholera, 
zvláště v Rusku a Haliči. Do naší milé vlasti nezavítala, poněvadž vláda všemožně o stav 
zdravotnický pečovala. Nařízeno obcím, které byly k některé osadě přifařeny neb od hřbitova 
vzdáleny,  by si pořídily zvláštní pohřebiště v případě vypuknutí  cholery.  Následkem toho 
zbudovala pokročilá obec Ruprechtovská nejen pohřebiště pro případ cholery, nýbrž hřbitov 
pro případ každý. Přes rozličné nehody a zvláště letošní suchý rok namáháním vystavěla obec 
hřbitov tento za 2 500 zlatých rýnského čísla.
Dne 3. června sloužena bude polní mše svatá na které zapěje zdejší občanstvo v počtu 64 
členů vokální mši za řízení učitele Jana Sobka. Kříž tento daroval pan Antonín Gryc, č. 10 v 
Ruprechtově obnos 105 zlatých rýnského čísla, doplatek vzala na sebe obec. Zvláštní zásluhu 
o vystavění tohoto hřbitova má horlivý starosta obce pan Vavřín Švarc č. 7 v Ruprechtově, 
jakož i  horliví  členové obecního výboru:  pan Antonín Gottvald č.  9,  starý starosta,  radní 
Pavel Gottvald, radní Jan Gottvald, Ferdinad Štrajt, Cyrill Vágner č. 12, Josef Gryc č. 10, Jan 
Daněk, Jan Smílek, Josef Zukal, František Vágner, František Adler.
Hřbitov máme - ještě kostel! - voláno ze všech stran osady. -
A  skutečně  sešel  se  kroužek  ze  zdejších  občanů,  kteří  utvořili  družstvo  sv.  Václava  v 
Ruprechtově ku vystavění kostela a fary.
Stanovy družstva sv. Václava v Ruprechtově došly schválení a hned při první valné hromadě 
sebralo  se  na  4  000  zlatých  rýnského  čísla  -  2  000  zlatých  rýnského  čísla  daroval  pan 
František Gryc č. 8 v Ruprechtově.
Dejž Všemohoucí, aby alespoň za 10 roků svěcen býti mohl kostel.
Roku toho působí u nás farář Ondřej Látal, kaplan Josef Táborský.
Škola je trojtřídní se 225 žáky. 
Spolky jsou v Ruprechtově: čtenářský spolek, mravnostní spolek, záložna, pěvecko-divadelní 
spolek „Lumír“, hasičský spolek, veteránský  spolek, družstvo sv. Václava.
Obec Ruprechtov jest ryze česká hlásící se ku straně lidové čili mladočeské. Lid domáhá se o 
všeobecné právo hlasovací a o státní české právo.
Svatý Václave, patrone náš, nedej zahynouti nám ni budoucím.



Podepsáni: Vavřín Švarc, starosta obce; Jan Sobek, učitel v Ruprechtově
Spomeňte na nás, když listinu čísti budete, jsme prach a přeci duchem s vámi žijeme.
Obec Ruprechtovská počítala roku 1894 na 1200 duší, bylo 185 čísel domovních mezi nimiž 
jen 20 rolníků, ostatních 160 domkařů a asi 80 podomků, lid se zaměstnával většinou tkaním 
vlněného zboží. Roku 1893 panovalo veliké sucho, takže byla nouze velká o krmivo, rolníci 
museli polovic dobytka za malý obnos prodati.
Tento hřbitov byl důstojným panem Josefem Táborským bývalým koperatorem v Krásensku 
vysvěcen 3. 6. 1894 u přítomnosti 7 duchovních při velkém návalu lidu okolních osad asi 
3000 duší.“

Z listiny byla pořízena kopie a originál byl předán do státního archivu ve Slavkově.
Jméno tehdejšího starosty Vavřína Švarce a časté dotazy občanů na souvislost se jménem 
starostky  mne  inspirovalo  k  sestavení  jednoduchého  rodokmenu  Švarců  a  příbuzenských 
vztahů mezi dnešními rodinami. 
Tato skutečnost možná do obecní kroniky nepatří, ale je z mého pohledu natolik zajímavá a 
související  s  událostmi  roku 2006,  že  ji  alespoň zkráceně  uvedu.  Možná i  proto,  aby se 
neztratila nebo neupadla v zapomenutí.

RODOKMEN

Konec  září  je  v  Ruprechtově  ve  znamení  Václavských  hodů.  Letos  spojených  se  130. 
výročím založení Sboru dobrovolných hasičů a se slavnostním znovuvysvěcením hlavního 
kříže na hřbitově. 
29.  září  proběhla v sále kulturního domu slavnostní schůze Sboru dobrovolných hasičů s 
předáním pamětních medailí.
30.  září  připravili  členové  sboru  hasičský  den na  hřišti  za  školkou.  Zásahovou  techniku 
předvedli ruprechtovští hasiči, jednotky z Drnovic a Račic a vojenská hasičská jednotka z 
Bučovic. Odvážní návštěvníci si mohli prohlédnout Ruprechtov z výšky ve vysokozdvižném 
koši, z kterého se likvidují požáry ve velkých budovách. Jednotka Sboru dobrovolných hasičů 
Ruprechtov si  připravila  ukázku zásahu na hořící  objekt  dvěma vozidly CAS 25.  Hasení 
vodou i pěnou předvedli Zdeněk Ševčík čp. 58, Stanislav Beneš ml. čp. 212, Vladimír Švarc 
ml. čp. 72, Miroslav Šnajdár čp. 110, Jiří Šimeček čp. 173 a velitel jednotky Vladimír Švarc 
st. čp. 72. Během dopoledne i odpoledne se na hasičském dni prostřídalo asi 300 návštěvníků, 
pro které připravil občerstvení Ladislav Musil čp. 161.
Večer pořádali členové SDH taneční hodovou zábavu v sále kulturního domu. Již tradičně 
hrála hudební skupina Prorock z Blanska.
V  neděli  1.  října  byla  slavnostní  ekumenická  bohoslužba  v  kostele  sv.  Václava  v 
Ruprechtově,  kterou sloužili  otec Jan Plodr a bratr Martin Kopecký. Zpěvem doprovázela 
manželka bratra Martina Ivana. 
Slavnostní odpoledne vyvrcholilo shromážděním na hřbitově, osazením a znovuvysvěcením 
zrestaurovaného  hlavního  litinového  kříže.  Čestnou  stráž  s  obecním  praporem  vytvořili 
členové Sboru dobrovolných hasičů ve slavnostních uniformách, kulturní vystoupení s dětmi 
připravila  Mgr.  Miroslava  Gottvaldová.  Předsedkyně  kulturní  komise  Ing.  Barbora 
Gottvaldová  přečetla  text  historické  listiny,  jejíž  kopie  se  znovu vrací  do  korpusu kříže. 
Starostka seznámila přítomné s průběhem oprav, zdůraznila finanční podíl Jihomoravského 
kraje  na opravě a přečetla text nové listiny,  která spolu s kopií staré listiny,  fotografiemi 
obce, pohlednicemi a Vyškovskými novinami byla vložena do měděné schránky, zatavena a 
starostka obce ji vložila  do duté části  kříže před konečným osazením. Technicky osazení 
kříže  zajišťovali  restaurátor  pan  Oldřich  Bartošek  a  pracovník  firmy  Petruš  Miroslav 
Tomášek čp. 79 s vysokozdvižným vozíkem, který firma k tomuto účelu zdarma zapůjčila. 
Kříž  znovuvysvětili  společně  farář  církve  římskokatolické  otec  Jan  Plodr  a  farář  církve 



československé husitské bratr Martin Kopecký. Slavnosti se zúčastnilo asi 300 občanů. 
Pro úplnost uvádím znění nové listiny uložené do měděné schránky v kříži:

„Oprava litinového kříže na hřbitově je v roce 2006 jednou z významných investic obce. 
19.července  probíhá  za  přítomnosti  restaurátora  pana  Oldřicha  Bartoška  z  Křenovic 
sundávání kříže. V podstavci je nalezen téměř poklad - ve skleněné láhvi poselství našich 
předků  z  roku  1894.  Kopii  částečně  poškozené  listiny  přenecháváme  opět  budoucím 
generacím.
Litinový kříž, který je kulturní památkou zapsanou na seznamu památek je opraven nákladem 
101.720,-- Kč, z toho 40.000,-- Kč poskytl  dotaci Jihomoravský kraj z Programu obnovy 
kulturních památek. Ostatní jsou prostředky obce. 
Na opravě  se kromě pana Bartoška  podíleli  pan  Filip  Mayer  z  Brna -  zlatnické  práce  a 
kamenická firma Gric-Jelínek ze Senetářova.
Kříž je instalován a slavnostně znovuvysvěcen 1. října 2006 farářem Církve římskokatolické 
Janem Plodrem z Krásenska a farářem Církve československé husitské Martinem Kopeckým 
z Blanska po ekumenické bohoslužbě v kostele sv. Václava - vysvěceného v roce 1946 - při 
shromáždění  občanů  obce  na  místním  hřbitově.  Slavnost  zpestřily  svým  vystoupením 
ruprechtovské děti pod vedením učitelky Mgr. Miroslavy Gottvaldové, čp. 226.

Obec Ruprechtov má v roce 2006 561  obyvatel, z toho je 273 mužů a 288 žen; průměrný věk 
obyvatelstva je 41,66; dětí do 15 let je 74, seniorů nad 60 let je 136.
Trvale obydleno je 162 domů, neobydleno nebo ve výstavbě či rekonstrukci je 18 domů a 54 
nemovitostí je využíváno k rekreačním účelům.
V obci je Mateřská škola, ve které je zapsáno v letošním roce 22 dětí, 54 dětí navštěvuje 
Základní školu v Podomí.
Pracovní příležitosti pro místní občany jsou především v okresním městě Vyškov; v obci jsou 
dvě podnikatelské firmy - Soustružení Kalousek a Výroba pracovní kosmetiky Petruš. Míra 
nezaměstnanosti se pohybuje kolem 8 %.
Obec spravuje devítičlenné zastupitelsvo zvolené v komunálních volbách v roce 2002. Šest 
členů zastupitelstva je za Českou stranu sociálně demokratickou a tři členové za Křesťanskou 
a demokratickou unii-Československou stranu lidovou. 
Starostkou obce je Světlana Švarcová, čp. 72, místostarostou Ing. Vladimír Švarc, čp. 18. 
Ostatní členové zastupitelstva: Ing. Václav Cendelín,. čp. 5, Ing. Barbora Gottvaldová, čp. 
16, Ing. Martin Hořava, čp. 89, Luboš Kala, čp. 2, Josef Opletal, čp. 204, Vladimír Střelec, 
čp. 217, Františka Štrajtová, čp. 200.
Během jejich  čtyřletého  volebního  období  byly  v  obci  provedeny opravy a  rekonstrukce 
místních  komunikací  v  hodnotě 3 mil.  Kč,  oprava  kulturní  památky chalupy s doškovou 
střechou  za 500 tis. Kč, rekonstrukce budovy mateřské školy za 1,6 mil. Kč, stavba čekárny 
na  zastávce  autobusové  dopravy  u  hřbitova  za  160  tis.  Kč,  osazení  nového  dopravního 
značení v obci za 50 tis. Kč a v letošním roce započaly práce na rekonstrukci budovy bývalé 
základní školy z roku 1910 na obecní byty v objemu 16 mil. Kč.

Tato  listina  obsahuje informace o restaurování  kříže  a  obecní  data  z  roku 2006 tak,  aby 
korespondovala s daty na  listině z roku 1894. 
Věříme, že pro naše potomky za dalších 100 let při opravách této významné kulturní památky 
bude zajímavým a cenným nálezem tak, jako pro nás.“

Volby  do  zastupitelstev  obcí  proběhly  20.  a  21.  října  .  Členy  zastupitelstva  jsme  mohli 
vybírat ze tří kandidátních listinČSSD, KDU-ČSL, KSČM. Podobně jako v roce 2002 byla 
volební  účast  66,08  %,  kdy  jsme  kandidáty  volili  ze  stajných  politických  stran.  Do 
zastupitelstva obce bylo opět voleno 9 členů. Počet získaných mandátů se však na rozdíl od 



minulých voleb lišil.  ČSSD  stejně jako KDU-ČSL získala po čtyřech mandátech a jeden 
mandát získala KSČM. Zastupitelstvo tím doznalo také několika změn. Byli zvoleni celkem 
čtyři  noví  zastupitelé.Jeden  z  nich  je  nyní  v  celém zastupitelstvu  nejstarší  a  dva  z  nově 
zvolených  nejmladší.  Narozdíl  od  minulých  voleb  jsme  si  do  zastupitelstva  obce  vybrali 
pouze jedinou ženu. Na ustavujícím zasedání zastupitelstva obce 1. listopadu byly jednotlivé 
funkce po předchozím hlasování rozděleny takto:
Světlana Švarcová, čp. 72, 42 let, bezpartijní                 starostka
Ing. Vladimír Švarc, čp. 18, 56 let, bezpartijní               místostarosta
Josef Opletal, čp. 204, 59 let, KDU-ČSL                       předseda finančního výboru
Radomír Daněk, čp. 184, 40 let, bezpartijní                   předseda kontrolního výboru
Rudolf Grenar, čp. 216, 25 let, bezpartijní                     předseda kulturní komise
Ing. Václav Cendelín, čp. 5, 62 let, bezpartijní              předseda stavební komise
Mojmír Švarc, čp. 13, 63 let, KSČM                             předseda komise životního prostředí
Ing. Martin Hořava, čp. 89, 34 let, ČSSD                      člen
Mgr. Vladimír Švarc, čp. 18, 24 let, bezpartijní            člen

24.  listopadu  také  zahájil  svoji  činnost  kroužek  pro  děti  při  kulturní  komisi.  Programy 
jednotlivých  kroužků  připravila  paní  Libuše  Jarošová.  24.  listopadu  to  byla  výroba 
adventních věnců a 15. prosince drobné vánoční ozdoby a dárečky.

1. prosince jsme rozsvítili  ruprechtovský vánoční strom. Členky kulturní komise Jaromíra 
Nejezchlebová a Světlana Tioková st.  připravily občerstvení - koláče,  čaj  a svařené víno. 
Slavnostní  rozsvícení  zahájila  Světlana  Tioková  ml.  a  uvedla  vystoupení  dětí  z  mateřské 
školy  pod  vedením  ředitelky  Aleny  Vykydalové  a  dětí  základní  školy  Matěje  Voščeka, 
Žanetky  a  Adélky  Opletalových,  Aničky  Benešové,  Vendulky  Gottvaldové  a  Anežky 
Zemánkové,  s  kterámi  vystoupení  secvičila  Jarka  Nejezchlebová.  Na  závěr  si  všichni 
zúčastnění zazpívali společně koledy. 

2. prosince připravily členky Českého červeného kříže jako každoročně Mikulášskou besídku 
s nadílkou v sále kulturního domu.

ČSV
Český svaz včelařů
V letošním roce  se  včelaři  neposledy  rozloučili  se  svým předsedou  přítelem Františkem 
Novotným, který zemřel 8. dubna. Ztratili v něm člověka, který byl po celý život včelkám, 
včelaření  a  včelařskému  spolku  oddán   „tělem  i  duší“.  Předsednictví  převzal  přítel  Jan 
Kraváček a místopředsedou se stal přítel Ing. Vratislav Hirš. 



6. TĚLOVÝCHOVA

Činnost tělocvičné jednoty Sokol Ruprechtov mapoval po celý rok 2006 její starosta  bratr 
František Musil, čp. 191.
Od počátku roku v zimních měsících probíhalo cvičení mládeže a seniorek v kulturním domě 
a v sále sokolovny probíhalo cvičení žen. V měsíci březnu se uskutečnil ve Vyškově župní 
závod sokolské všestrannosti v gymnastice a šplhu. Z naší jednoty se zúčastnilo 12 cvičenců 
a cvičenek. Diplomy získali Jan Blahout, čp. 188; Ivo Tomášek, čp. 249 a Adam Jakš, čp. 
226.
V měsíci dubnu se také ve Vyškově uskutečnil župní přebor sokolské všestrannosti v atletice. 
Za tělovýchovnou jednotu se zúčastnilo  13 cvičenců a cvičenek.  V červnu pak bylo  šest 
zástupců jednoty nápomocno v sobotu a neděli při organizaci Župního sletu ve Vyškově. Na 
sklonku roku v listopadu proběhl župní přebor v plavání. Početný tým tvořilo 14 cvičenců a 
cvičenek nejen z řad dětí a juniorů, ale také věkově starší kategorie nezůstaly pozadu. 
Velmi zdařilou akcí v měsíci listopadu byl turnaj ve stolním tenise, který se uskutečnil v sále 
sokolovny. Zúčastnilo se ho 25 mužů. Hlavním organizátorem byl Rosťa Mazal, čp. 155.
Mimo  akce  zaměřené  na  tělovýchovnou  činnost  provedli  členové  TJ  Sokol  také  sběr 
železného šrotu a zaměřili svoji pozornost na opravu a údržbu majetku ve svém vlastnictví. 
Bylo  provedeno  zateplení  klubovny  za  hlavním  sálem,  instalace  vody  pro  sál  včetně 
průtokových ohřívačů pro sál a klubovnu.
Také  bylo  ve  výboru  jednoty  rozhodnuto  o  ukončení  nájemní  smlouvy  s  dosavadním 
nájemcem - důvodem bylo neplacení nájmu - a uzavření smlouvy s nájemcem novým: panem 
Dušanem Morongem z Rousínova.



7. POČASÍ

Rok 2006 je co se týká počasí rokem dvou zimních extrémů. Krutou zimou na počátku roku a 
velmi mírnou zimou bez sněhu na konci roku.

Už od prosince 2005 se držela vysoká sněhová pokrývka.. Teploty se pohybovaly po celý 
měsíc přes den kolem -8 až -10 °C, v noci kolem -15°C. 9. ledna teplota klesla dokonce na 
rekordních -24°C. Celý měsíc s přestávkami sněžilo. 

V únoru byly pouze mrazy, s výjimkou 7. 2. kdy opět sněžilo celý den. Všude byly hromady 
sněhu, které se již nedaly odklízet. Z chodníku u silnice jsme museli dokonce odstraňovat 
sních za pomoci nakladače z družstva Kojál Krásensko. Celá republika byla pod vysokou 
pokrývkou sněhu - na mnoha místech se propadaly střechy budov pod její tíhou. V zavřeném 
rekreačním středisku  Rostex  se  propadla  střecha  u  bazénu.  Pracovníci  obce  také  museli, 
přivázáni  na  lanech,  odkopat  zledovatělou  vrstvu  sněhu  ze  střechy kulturního  domu.  21. 
února přišla změna - silný déšť a teplota +10 °C, ale 24. už zase hustě sněžilo a teploty opět  
klesly na -10°C, 28. února bylo dokonce -20°C. 

V první polovině března se střídala zima s teplotami kolem nuly. 11. března opět silně sněžilo 
a stejně i celý následující den. Dalších 14 dnů se teploty pohybovaly kolem -8 °C. V pondělí 
27.  března  vystoupala  teplota  náhle  na  +  19  °C  a  28.  března  navíc  začalo  silně  pršet.  
Důsledkem bylo prudké tání silných vrstev všudeležícího sněhu. 

Hrátky počasí pokračovaly i v dalších měsících.

Od 3.  do 11.  června se velmi  ochladilo  a  teploty se nezvykle  přiblížily  nule.  12.  června 
teplota opět stoupala  a 18. června začala tropiská horka s teplotami nad 30 °C. Nejtepleji 
bylo o víkendu 23. až 25. června kdy se teploty vyšplhaly ke 40°C. 

Počátkem července nakrátko teplota klesla na 18 °C, potom se vrátily opět tropická horka, 
která trvala přes celé prázdniny a teplé počasí se udrželo až do 13. října, kdy teploty klesly 
slabě nad nulu. Od 17. října se začaly objevovat přízemní mrazíky.

2. listopadu se přihnala sněhová vánice, která vše bíle přikryla, ale nevydržela. Od poloviny 
listopadu už se teploty opět pohybovaly kolem + 18 °C a o něco nižší teploty a slunečné 
počasí se udrželo až do konce roku. 



8. POHYB OBYVATELSTVA

Přistěhovaní:
2. 1.           Alfred Hanik                do čp. 200
12. 10.       Marie Doleželová         do čp. 122
25. 10.       Marek Vincenec           do čp. 168
14. 11.       Lenka Kraváčková       do čp. 53
V rámci obce se přestěhovali Světlana Trávníčková a Lucie Odehnalová z če. 1007E do čp. 
140, manželé Magda a David Opletalovi s dcerami Žanetou a Adélou z čp. 204 do čp. 80 a 
Jan Rapčák z čp. 132 do čp. 230. 
K přechodnému pobytu občana EU se přistěhoval Helmut Leskošek z Rakouska do čp. 158. 

Odstěhovaní:
20. 2.    Petr Šimeček       z čp. 173
22. 3.    Jan Hynek                    220
10. 5.    Marek Grenar               217
25. 9.    Anděla Doležalová       103
             Jitka Doležalová           103
27. 9.    Jindřich Doležal           103
27. 9.    Petr Kuchař                     3
2. 10.    Pavel Střelec                 246
28.12.   Klára Pešková               168

Svatby: 
Obřad konaný v Ruprechtově
15. 7.   Jiří Gottvald, Ruprechtov čp. 59
            Hana Trčková, Ruprechtov čp. 59
Sňatky také uzavřeli Petra Navrátilová z čp. 105, Lukáš Klíč z čp. 166 a Jan Hynek z čp. 220, 
který se odstěhoval. 

Narodili se:
24. 1.  Adéla Šatná                čp. 33
28. 2.  Edita Grenarová         čp. 217
11. 4.  Monika Otevřelová    čp. 265
11. 4. Jiří Gottvald                čp. 59
17. 6. Nikola Antlová            čp. 138
1. 11. Patrik Burian               čp. 105
Ještě se narodili a byli slavnostně přivítáni dvojčata Beata a Marek Hatalovi, jejichž tatínek 
Marek je trvale hlášen k pobytu na čp. 66. 

Úmrtí našich občanů:
22. 1.    Božena Gottvaldová       72 roků       z čp. 39
7. 2.      Ludmila Vintrová           86                        145
27. 2.    Pavel Fajmon                  52                        1
2. 3.      Ing. František Oujeský    79                        4
8. 4.      František Novotný           81                       202
28. 4.    Jaromír Švarc                  79                        106
2. 9.      Marie Šíblová                  93                        11
8. 9.      František Adler                85                        85

vydavatel: Obec Ruprechtov, neprošlo jazykovou úpravou, sazba Rudolf Grenar, www.ruprechtov.cz


